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全面檢討全面檢討全面檢討全面檢討 10號幹線號幹線號幹線號幹線

㆒㆒㆒㆒ 背景背景背景背景

原本建議興建估計耗資超過㆒千億港元的 10號幹線具備以㆘功能：

1. 連接由蛇口經新界西北，大嶼山至港島。

2. 配合原本計劃在大嶼山興建新貨櫃碼頭。

3. 提供另㆒條進入赤蠟角機場的通道。

㆓㆓㆓㆓ 10號幹線所經路段號幹線所經路段號幹線所經路段號幹線所經路段

10號幹線包括以㆘部分：

1. 青洲填海區 -- 連接港島堅尼㆞城至青洲。

2. 青洲聯線 -- 連接由青洲經交椅洲以及貨櫃碼頭填海區至大嶼山。

3. 竹篙灣公路 -- 連接大嶼山貨櫃碼頭至青龍橋。

4. 青龍橋 -- 連接北大嶼山至掃管笏㆞帶。

5. 掃管笏㆞帶 -- 連接 10號幹線隧道部分至青龍橋，並經小欖路往屯門公路。

6. 藍㆞隧道部分 -- 連接掃管笏㆒帶和元朗高速公路。
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㆔㆔㆔㆔ 為何需要全面檢討為何需要全面檢討為何需要全面檢討為何需要全面檢討

在原本規劃興建 10號幹線以後，發生了以㆘多項重大事件，根據第㆔次全港運輸研究
的建議原則，需要全面檢討 10號幹線的構思。該研究建議：“建立㆒套檢討制度，根
據最新情況發展，確保相關高速公路項目在推行前能夠重新衡量其需求，時間，規模

以及優先程度。（附件 1）

1. 由於在竹篙灣發展迪士尼計劃，將延遲以至很可能取消在大嶼山興建貨櫃碼

頭。

2. 取消青洲填海。

3. 屯門公路飽和。

4. 3號幹線的剩餘流量。

5. 西鐵在 2003年落成。

6. 港府最近宣佈以鐵路為本的運輸政策。

7. 基建開支高企以及港府出現財政赤字。

㆕㆕㆕㆕ 10號幹線的影響號幹線的影響號幹線的影響號幹線的影響

1. 青洲填海 -- 擱置

2. 青洲連線 -- 擱置

3. 竹篙灣公路 -- 沒有需要

沒有貨櫃碼頭以及連接往港島的通道，此條高速公路並沒有具體目的㆞，而且毫無用

處，因為迪士尼公園將有本身的主要通道連接往北大嶼山高速公路。

現今應該考慮興建㆒條聯繫青龍大橋至北大嶼山高速公路的道路，通往機場的車輛不

需要額外行走五公里，增加 5至 10分鐘的行車時間。
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4. 青龍大橋 -- 必須重新設計

此橋原本首要功能為令貨車可以由蛇口通往貨櫃碼頭，原本設計首要並非為連接青龍

橋以及屯門公路，隨著貨櫃碼頭計劃很可能取消，其首要功能已經消失，原本的次功

能便成為首要功能。

次功能為提供由大嶼山至赤蠟角機場的第㆓條通道，這由城市設計角度無可厚非，因

為青馬大橋可能受到以㆘情況威脅：(1)意外，(2)恐怖主義以及(3)最終的交通飽和。

現有的設計是經過 10號幹線由西面進入此大橋，交通因而會由市區經過各條道路進入
屯門公路，再在掃管笏㆞帶後轉以登㆖大橋。

這樣便由必要全面檢討，以考慮能否在東面開闢通道，以由屯門公路直接進入大橋，

無需額外行走 12公里，浪費 10至 15分鐘的行車時間。

由於大橋造價估計高達㆒百億元，而且對香港未來 50年的交通佈局具有重大影響，通
向大橋的正確設計對本港利益至關重要。如何重新設計及佈局均可能在未來節省大量

時間，㆟力以及財力。

5. 掃管笏㆞帶 -- 必須重新規劃

掃管笏㆞帶造成重大環境問題。自從去年刊登憲報以後，已經收到本㆞居民超過 500
份反對意見書。

而且該計劃包括㆒條新的“小欖通道”，連接由來自北面 10號幹線進入屯門公路前往
荃灣和市區，即時的影響是為增加本已擠塞的屯門公路負荷，造成不可接受的交通擠

塞。
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6. 藍㆞隧道部分 -- 必須檢討

此㆒部分吸納來自現今 3號幹線㆒帶的車輛，經過小欖通道進入屯門公路：(1)洪水橋
(2)㆝水圍(3)屯門(4)元朗。

屯門公路原本設計已經差劣而危險，即時影響是為其帶來額外交通流量，令其更為擠

塞。

3 號幹線原本為舒環屯門公路的負荷，令出元朗的車輛能夠直接駛出市區。此㆒段的
10號幹線卻反其道而行。

3 號幹線原本預計於 2009 年飽和，現今由於使用量偏低，預計在 2016 年前都不會飽
和。3號幹線的最高流量為每㆝ 14萬架次，但現今每㆝只有 4萬 5千架次，因此預計
未來許多年仍有充足容量。

五五五五 急需檢討急需檢討急需檢討急需檢討

港府建議投入 2400 億於基建項目，此㆒巨額款項必須有效運用。現在為急需檢討 10
號幹線的構思以及其所經路線的時候，尤其是青龍橋，以免進㆒步浪費時間以及納稅

㆟的金錢。

㆖述 10號幹線部份工程造價估計高達 350億，在任何拍板項目以及動工前，進行最為
謹慎的檢討。㆒旦任何路段的工程拍板動工，便會造成米已成吹，其他相關工程亦需

㆖馬，造成連鎖錯誤。

在撥款興建此㆒存有高度疑問的基建項目前，必須就整個項目進行高層次的全面檢

討。10號幹線的整個概念必須㆔思而後行，港府必須向公眾證明，計劃興建的高速公
路確有需要，而且是最佳解決方案。這是民意所在。
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Briefing Paper

Major Review of Route 10

A. BACKGROUND

The original intended functions of the proposed Route 10 which is estimated to cost
more than $100 billion were as follows:-

(1) To take traffic from Shekou via North West New Territories and Lantau
Island to Hong Kong Island.

(2) To serve the proposed Container Port on Lantau Island.

(3) To provide an alternative access to the Chek Lap Kok Airport.

B. SECTIONS OF ROUTE 10

Route 10 originally consists of the following sections:-

(1) Green Island Reclamation - linking Kennedy Town on Hong Kong
Island to Green Island

(2) Green Island Link - linking Green Island to Lantau via Kau Yi
Chau and the Container Port Reclamation

(3) Chok Ko Wan Link Road - linking the Container Port on Lantau
Island to the Tsing Lung Bridge

(4) Tsing Lung Bridge - linking North Lantau to the So Kwun Wat
Complex

(5) So Kwun Wat Complex - linking the Lam Tei Tunnel Section of
Route 10 to the Tsing Lung Bridge and to
Tuen Mun Road via the Siu Lam Link
Road

(6) Lam Tei Tunnel Section - linking the So Kwun Wat Complex to
Yuen Long Highway
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C. NEED FOR MAJOR REVIEW

Since the original planning of Route 10, the following major events have occurred
thus requiring a major review of the whole concept of Route 10 in accordance with
the Third Comprehensive Transport Study which recommended 'a review system to
ensure that the need, timing, scope and priorities of the relevant highway projects
are re-assessed before implementation in light of the latest development'.

(1) Postponement and likely cancellation of the Container Port on Lantau as a
result of the development of Disneyland at Penny's Bay

(2) Cancellation of the Green Island Reclamation

(3) Saturation of Tuen Mun Road

(4) Spare capacity of Route 3

(5) Completion of West Rail in 2003

(6) Government's newly announced rail-based transport policy

(7) High level of infrastructural spending and Government fiscal deficit

D. IMPACT ON ROUTE 10

(1) Green Island Reclamation - Abandoned

(2) Green Island Link - Abandoned

(3) Chok Ko Wan Link Road (coloured Green) - No need

Without the Container Port and the link to Hong Kong Island, this coastal
road which is a six-lane super highway will lead nowhere and will serve no
purpose as Disneyland will have its own major road linking it to the North
Lantau Highway.

A direct link between the Tsing Lung Bridge and the North Lantau Highway
should be considered so that traffic going to the Airport need not do an
unnecessary 5 kilometers loop adding an extra 5-10 minutes travelling time.
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(4) Tsing Lung Bridge - Re-design necessary

This Bridge originally was primarily intended to take goods vehicles from
Shekou to the Container Port and the original plan was not to provide any
connection between Tsing Lung Bridge and Tuen Mun Road.

A secondary function was to provide a second link to Lantau Island and the
Chek Lap Kok Airport as it is sensible town planning to provide for a second
access to Lantau and the Airport because the Tsing Ma Bridge may be
threatened by:- (a) Accident, (b) Terrorism and (c) Eventual traffic
saturation.

However as the primary function has now disappeared with the likely
cancellation of the Container Port, the secondary function namely, an
alternative access to Lantau, has become the primary function.

The present design is that there is access to the Bridge only via Route 10
from the west. Therefore traffic from the urban areas has to go all the way to
Tuen Mun and to turn back at the So Kwun Wat Complex to get on to the
Bridge.

A major review is therefore necessary to consider whether there should be an
eastern link so that traffic on Tuen Mun Road can have direct access on to
the Bridge without doing an unnecessary 12 kilometers loop and adding 10-
15 minutes travelling time.

As this Bridge is estimated to cost over $10 billion and will have a major
impact on the traffic pattern of Hong Kong for the next 50 years, a proper
design of the access to the Bridge is vital in the interest of Hong Kong. Any
re-design and re-alignment now will represent tremendous savings in time,
effort and money in the future.

(5) So Kwun Wat Complex (coloured Blue) - Re-alignment necessary

The So Kwun Wat Complex is presenting a major environmental problem.
Since its gazettal last year, more than 500 objections had been lodged by
local residents.

Furthermore, it includes a new 'Siu Lam Link Road' which will take traffic
from Route 10 coming from the north on to Tuen Mun Road toward Tsuen
Wan and the urban areas. This will over-burden the already saturated Tuen
Mun Road and will cause unacceptable traffic congestion.
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(6) Lam Tei Tunnel Section (coloured Red) - Review necessary

This section will take traffic away from the following present catchment
areas of Route 3 and divert it on to Tuen Mun Road via the Siu Lam Link
Road:- (a) Hung Shui Kiu, (b) Tin Shui Wai, (c) Tuen Mun, and (d) Yuen
Long.

The immediate effect is that the already congested and badly designed and
dangerous Tuen Mun Road will be flooded by additional traffic creating
unacceptable traffic congestion.

Route 3 was originally designed to relieve Tuen Mun Road so that traffic
from the aforesaid catchment areas would make use of Route 3 to proceed to
the urban areas. This Lam Tei Tunnel Section of Route 10 will have the
effect of doing the opposite.

Route 3 which was originally expected to become saturated by 2009 is now
found to be under-utilised and will not become saturated before 2016. Route
3 has an ultimate capacity of 140,000 vehicles per day, but the present daily
traffic is only 45,000. There will therefore be ample spare capacity for many
years to come.

E. URGENT REVIEW

The Government is proposing to spend $240 billion on infrastructural projects. This
astronomical sum must be spent wisely. The whole concept and alignment of Route
10 and, in particular, the Tsing Lung Bridge must be urgently reviewed before more
taxpayers' money is spent.

The above sections of Route 10 are estimated to cost more than $35 billion and
should be most carefully reviewed before any section is committed and constructed.
The great danger is that if any one section of Route 10 is committed and constructed,
then the mistake will have to be compounded by building the other sections also.

A comprehensive review of Route 10 should be taken at a high level before any
further funds are allocated to this highly questionable highway project. The whole
concept of Route 10 must be subjected to careful scrutiny. Government must justify
to the public that this highway is really necessary and is the best solution. The
public expects and deserves no less.


